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Skupinu RSJ prošetřuje 
Finanční správa
Na finanční skupinu RSJ 
spojovanou se jmény 
mi liardáře Karla Janečka 
nebo Libora Winklera si 
vyšlápl berňák. Specia-
lizovaný finanční úřad 
loni v říjnu začal zkoumat 
daňový odvod firmy za 
rok 2015. Kontroloři v RSJ 
vytrvali nejméně do kon-
ce března. str. 3

Oprava silnic  
na Pardubicku drhne
Ředitelství silnic a dálnic se 
v Pardubickém kraji zadrh-
lo jinak hladké rozdělování 
stamilionových smluv na 
údržbu na příštích osm let. 
Firmy Eurovia a Sovis, které 
v tendru neuspěly, si stěžují 
na Úřadu pro ochranu hos-
podářské soutěže. str. 5

Noví roboti nýtují v Praze 
dveře do letadel Airbus
Český závod francouzské 
skupiny Latecoere bude 
jako jediný dodavatel vyrá-
bět dveře pro obří letouny 
Airbus A380 a nejprodáva-
nější model Airbusu A320. 
Češi tak mají zajištěnu 
práci a miliardové tržby na 
osm let dopředu. str. 6

Krátce

Skanska buduje Holešovice
Místo bývalé továrny na betonové dílce vyroste 
za nádražím Holešovice nová pobřežní část Prahy 7.

PRAHA

str. 4

Hlavní téma: 
bezpečí
Atentát v Manchesteru 
ovlivnil kampaň před 
britskými volbami. Brexit 
ustoupil hrozbě terorismu.

TRHY A ZAHRANIČÍ

str. 9
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Ustupovali jsme 
až příliš

Lidovci řekli na víkendovém sjezdu 
jednoznačné ano předvolební koalici 

se Starosty a nezávislými. A stejně 
silně podpořili svého dosavadního 

předsedu Pavla Bělobrádka. 
UDÁLOSTI / str. 2  ROZHOVOR / str. 12–13

MARTIN ČABAN:

Drobnost ze #sjezdkdu:  
@kducsl bude po sjezdu jed-
nou ze dvou relevantních stran, 
které nemají v úzkém vedení 
ženu. Druhou jsou komunisté.

twitter.com/e15news

 Část voličů si myslela, 
že volbou Babiše změní 
systém. Teď vidí, že on 
byl součástí systému, 
že ho budoval.

 Chceme nabídnout 
sebe a slib, že 
jsme síla, která 
neudělá žádný náhlý 
kotrmelec.

 Někdy jsme až příliš 
ustoupili ČSSD v oblasti 
mandatorních výdajů. 
S rozpočtem to nebude 
jednoduché.



Nesplněná očekávání
Smutek z nesplněného očekávání musejí cítit 
pořadatelé sobotní demonstrace na Václavském 
náměstí. Akce se původně profilovala jako reakce 
na květnové demonstrace proti prezidentovi, 
sobotní happening si však kladl za cíl odstoupení 
premiéra a boj proti islámu. V parném odpoledni 
se ale místo tisíců lidí sešlo pouze několik desítek 
vlastenců, které spojovaly odznáčky s přeškrt-
nutou mešitou a loga kapely Ortel. Účastníci se 
tak stali spíše terčem tázavých pohledů turistů 
a úšklebků kolemjdoucích místo toho, aby přiláka-
li pozornost politických špiček.

Překvapivě malý rozruch způsobilo v médiích 
poslední odhalení Julia Šumana. Po zveřejnění na-
hrávek Andreje Babiše anonymní skupina v pátek 
odkryla audit Čapího hnízda. Rok starý dokument 
poukazuje především na neposkytnutí klíčových 
dokumentů při revizi účtů. Babišův osud teď mají 
v rukou vyšetřovatelé z OLAF, jistě se však může-
me těšit na alibistické kličkování. Co to bude nyní? 
Chyba účetní, kampaň, nebo účelovka?

Rozhořčení nyní cítí zahraniční firmy podnika-
jící v Číně. Podle nové legislativy totiž musejí důle-
žitá data a informace ukládat přímo na serverech 
v Číně. Vláda opatření ospravedlňuje bojem proti 
kyberútokům, společnosti se však bojí kopírování 
technologií − asi zkušenost z minulosti. My může-
me být rádi, že i přes snahu prezidenta Zemana to 
s těmi česko-čínskými obchodními vztahy není zas 
tak horké.

n Delegáti sjezdu KDU-
-ČSL jasně podpořili ko-
alici se Starosty a Pavla 
Bělobrádka už počtvrté 
zvolili předsedou. Od-
půrce politické korekt-
nosti, zlínský hejtman 
Jiří Čunek propadl.  

 Pavel Otto

Lidovecké rokování, které se 
konalo na pražském Chodově, ne-
slibovalo velká překvapení. Přesto 
se o dvě postaralo. Předvolební 
koalice se Starosty a nezávislými 
neprošla těsně, ale velkou větši-
nou 82 procent hlasů. A zlínský 
hejtman Jiří Čunek se nakonec po-
stavil jedinému dopředu oznáme-
nému uchazeči o předsedu strany 
Pavlu Bělobrádkovi. I proto, že 
si dopředu nevyjednal podporu, 
však pohořel.

Sjezd KDU-ČSL vyslal jasný sig-
nál, že si historicky první volební 
spojenectví vládní a opoziční stra-
ny přeje. Debata o tomto tématu 
byla o hodinu kratší, než předpo-
kládal program. Podle Bělobrádka 
a šéfa STAN Petra Gazdíka má 

koalice zabránit mocenskému 
monopolu protestního hnutí ANO 
a nástupu extremistů k moci.

V rozhovoru pro deník E15 
Bělobrádek přiznal, že samostat-
ný postup by byl jistější a velmi 
pravděpodobně by znamenal 
osm až devět procent zisku. Se 
STAN však musejí lidovci dostat 
minimálně deset procent, jinak se 
nedostanou do Poslanecké sně-
movny. Tuto „mrtvici“, jak možný 
neúspěch nazvali někteří řečníci, 
prodělala partaj ve volbách před 
sedmi lety.

„Neřešíme to. Nemá smysl dělat 
koalici, abychom měli jedenáct 
procent,“ prohlásil kandidát žlu-
tomodrého svazku na premiéra. 
Podle něj existují statisíce váha-
vých voličů, které od lidovců dělí 
určité bariéry. „Jsem přesvědčen, 
že spojení se Starosty nám dá no-
vou dynamiku a lidem signál, že 
to myslíme vážně a máme odvahu 
do toho jít,“ věří.

Průzkum, který si strana 
nechala udělat, podle Bělobrádka 

ukázal, že koalice může získat až 
dvaapůlkrát více voličů, než je 
aktuální součet KDU-ČSL a STAN 
jednotlivě. Ten osciluje kolem 
deseti až jedenácti procent. 

Delegátům se přesto zdá deseti-
procentní hranice vysoká. Vyzvali 
proto vedení, aby do budoucna 
usilovalo o takovou změnu voleb-
ních zákonů, která by tento limit 
pro volební koalice snížila.

V klání o předsednický post 
získal Bělobrádek silný mandát, 
hlasovalo pro něj 84 procent 
delegátů. Od roku 2010 se dostal 
do čela strany už počtvrté. Jeho 
soupeř, odpůrce politické ko-
rektnosti Čunek propadl. Záměr 
bojovat v tajné volbě oznámil 
těsně poté, co Gazdík řekl, že 
Bělobrádek je kandidát lidovců 
a Starostů na premiéra. „Myslím, 
že je vždycky dobře, když je více 
kandidátů. Upozornil jsem, že to 
není jako v jiných stranách nebo 
za socialismu v KSČ,“ míní Čunek.
 NÁZORY str. 10
 ROZHOVOR str. 12-13

Lidovci a STAN 
půjdou proti Babišovi

Zápisník  
Michala Tomeše

Protagonisté dne

Jiří ČUNEK

HEJTMAN ZLÍNSKÉHO KRAJE

Ivan HRBÁČ

JEDNATEL LATECOERE CR

Donald TRUMP

AMERICKÝ PREZIDENT

Pokus o získání postu předsedy 
KDU-ČSL bez předchozího shánění 
případné podpory u straníků mu 
nevyšel. 

str. 2

Český závod francouzské skupiny 
Latecoere se stal dodavatelem hoto-
vých dveří pro letadla Airbus. Letos 
spustili také novou výrobní linku.

str. 6

Nenásledoval své protějšky 
na summitu G7 a rozhodl se 
nepřistoupit k plnění klimatických 
dohod z Paříže.

str. 8

JEDINÝ PROTIKANDIDÁT. Ve volbě předsedy vyzval jako jediný Pavla Bělobrádka zlínský hejtman Jiří Čunek, 
který v uplynulých měsících vedení strany za některé kroky kritizoval. Bělobrádek ale přesvědčivě zvítězil.
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Sjezd KDU-ČSL volil kromě předsedy a jeho statutárního zástupce i další členy 
nejužšího vedení. Prvním místopředsedou je nadále ministr zemědělství Marian 
Jurečka, dostal přes dvě třetiny hlasů. Jeho protikandidát, šéf poslaneckého 
klubu Jiří Mihola uspěl až ve volbě řadových místopředsedů. Opět zvoleni byli 
také Ondřej Benešík a místopředseda Poslanecké sněmovny Jan Bartošek. Nově 
se mezi špičky partaje probojoval ministr kultury Daniel Herman. Vypadla naopak 
bývalá europoslankyně Zuzana Roithová, která byla jedinou ženou ve vedení.

Herman vystřídal 
Roithovou

2017

VOLEBNÍ  
ROK

| 2 | UDÁLOSTI



n Specializovaný úřad 
zkoumá oprávněnost 
předloňských nákladů 
na firemní výzkum 
a vývoj.

Jaroslav Bukovský

Na finanční skupinu RSJ spo-
jovanou se jmény miliardáře 
Karla Janečka nebo Libora 
Winklera si vyšlápli úředníci 
z berňáku. Specializovaný 
finanční úřad už v říjnu 
začal zkoumat daňový odvod 
za rok 2015. Kontroloři 
v RSJ vytrvali přinejmenším 
do konce března. Podle zdro-
jů deníku E15 obeznámených 
se situací se kontrola týká 
daňové uznatelnosti někte-
rých nákladů firmy na vý-
zkum a vývoj. 

„RSJ coby finanční spo-
lečnost spadá pod Speciální 
finanční úřad zcela přiroze-
ně a kontroly probíhají stan-
dardním způsobem,“ uvádí 
Anna Randáková z od-
dělení komunikace 
RSJ. Samotný 
úřad infor-
maci odmítl 
komentovat 
s odkazem 
na povinnost 
správce daně 
zachovat 
mlčenlivost. 
Do sféry úřadu 
zaměřeného na da-
ňovou kontrolu nej-
větších hráčů z finančního 
sektoru patří v Česku zhruba 
tisícovka firem především 
z řad bank, pojišťoven a ob-
chodníků s cennými papíry 

s ročním obratem přes dvě 
miliardy korun. 

Tuzemské RSJ v posled-
ních čtyřech letech setrvale 
klesá zisk. Zatímco v úřadem 

kontrolovaném roce 
2015 vydělala 37 mi-

lionů korun, loni 
jí zisk propadl 
na 1,2 milionu. 
Skupina RSJ 
má nicméně 
správcovskou 
smlouvu 

s fondy na ost-
rově Mauricius, 

kam jde hlavní 
příjem z byznysu 

skupiny orientovaného 
na algoritmické obchodo-
vání na finančních trzích. 
Důvodem je nižší mauricij-
ské daňové zatížení. Možný 
daňový únik plynoucí z mau-

ricijských fondových struk-
tur firmy zkoumala česká 
Finanční správa i policie bez 
výsledku v roce 2012.

Hlavní náplní kontrol 
Specializovaného finanční-
ho úřadu je nyní podle lidí 
z branže především agenda 
související s výběrem daně 
z přidané hodnoty. „Typicky 
jde o kontroly zaměřené 
na přijetí plnění zasažené-
ho podvodem na DPH, kdy 
kontrolovaná společnost 
se daňových podvodů sice 
nedopustila, ale nakoupila 
od dodavatele, který byl 
do podvodů zapojen. Úřad 
v těchto případech může 
chtít odebrat nárok na od-
počet DPH,“ uvádí daňová 
konzultantka poradenské 
společnosti KPMG Jana 
Fuksová.

Finanční správa prošetřuje 
od podzimu skupinu RSJ

www.E15.cz | 3 |

Pozor!
Teď chystáme něco opravdu velkého. 
Chceme, aby každá vaše zkušenost s našimi 
projekty byla stejně pestrá a příjemná, 
jako je naše nové logo.

Podívejte se na hbreavis.cz, 
jak tvoříme, jak rozvíjíme naše okolí 
a čím inspirujeme ostatní.

Věřte, že vás dokážeme 
okouzlit!

HB-Reavis_inz_134,5x148_E15_v01.indd   1 5/24/2017   1:54:26 PM
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Zatímco  
v roce 2015 vydělala 

skupina RSJ 37 milionů 
korun, loni jí zisk propadl 

na

1,2
milionu.

Premiéra Bohuslava Sobotku 
(ČSSD) jakožto lídra jiho-
moravské kandidátky pro 
podzimní volby do Poslanecké 
sněmovny potvrdili o víkendu 
místní straníci. Hlasování se 
jich zúčastnilo přes dvanáct 
set a proti navržené kandi-
dátce nepřijali 
žádnou změnu. 

Na druhém 
místě je před-
seda poslanec-
kého klubu Ro-
man Sklenák, 
který nahradil 
Jeronýma Tejce 
po jeho rozhod-
nutí neobhajo-
vat poslanecký 
mandát kvůli nesouhlasu 
s některými názory součas-
ného vedení strany. Na kan-
didátce chybí i Michal Hašek, 
který před čtyřmi lety získal 
nejvíce preferenčních hlasů 
v kraji a přeskočil i Sobotku. 
Poté se však stal účastníkem 
tzv. lánského puče, po kterém 
někteří členové ČSSD včetně 
Haška a Tejce vyzvali Sobotku 
k odstoupení. Ten to ale neu-
dělal, naopak Hašek s Tejcem 

opustili místa ve vedení 
strany. Haškovi z dřívějších 
mnoha funkcí zůstal pouze 
post krajského zastupitele. 

Stranické referendum se 
konalo také ve Středočeském 
kraji, kde stranu povede do vo-
leb stejně jako před čtyřmi 

lety nynější 
předseda dolní 
komory Jan 
Hamáček. 
Dvojkou je 
odstupující 
ministryně 
školství Kateři-
na Valachová. 
S její nominací 
nesouhlasili 
někteří soci-

ální demokraté kvůli kauze 
sportovních dotací na mi-
nisterstvu školství. Výzva 
kolínské ČSSD, aby Valachová 
nekandidovala, ale byla spíše 
ojedinělým postojem.

V Královéhradeckém kraji 
povede ČSSD na základě re-
ferenda náchodský starosta 
a poslanec Jan Birke. Lídrem 
karlovarské kandidátky bude 
poslankyně Markéta Wernero-
vá. /čtk, mas/

Členové ČSSD si 
vybírali volební lídry

Zemanovi mírně klesly 
preference 
Postoj prezidenta Miloše 
Zemana ve vládní krizi mu 
sebral část voličů. Naopak 
přibylo potenciálních 
voličů bývalého předsedy 
Akademie věd ČR Jiřího 
Drahoše. I přesto by teď 
nejvíc Čechů v prezident-
ských volbách hlasovalo 
pro Zemana. Vyplývá to 
z průzkumu společnosti 
Median pro Český rozhlas. 

Policie nezvládá nabírat 
nové adepty
Policie chce prodloužit 
o dva roky platnost kon-
cepce, na základě které 
by chtěla přijmout čtyři 
tisíce nových příslušníků. 
Důvodem je to, že policie 
nezvládá nové kolegy tak 
rychle nabírat. Původně 
měly být cíle splněny 
v roce 2020, nově by to 
mělo být v roce 2022. /čtk/

Krátce

Výzva kolínské 
ČSSD, aby Kateři-
na Valachová ne-
kandidovala, byla 
spíše ojedinělým 
postojem.
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n Místo bývalé továr-
ny na betonové dílce 
vyroste za nádražím 
Holešovice nová 
pobřežní část Prahy 7. 
Novým majitelem 
projektu je developer 
Skanska Property. 

Daniel Novák

Stavitel kancelářských center 
Skanska Property získal 
od realitního byznysmena 
Milana Janků a jeho firmy Ge-
one lukrativní parcelu mezi 
pražským nádražím Holešo-
vice a Vltavou. Z opuštěného 
průmyslového areálu tam 
vznikne nová část Prahy 7. 
Projekt z dílny architektonic-
kého studia DAM architekti 
se bude jmenovat Port7.

„Lidé, kteří budou v Port7 
pracovat, budou moci využít 
třeba plovoucí zasedačku. 
V komplexu počítáme dále 
s přístavem pro motorové člu-
ny a menší lodě,“ uvedla Marie 
Passburgová, šéfka Skanska 
Property Czech Republic. 
Chybět nebudou restaurace, 
obchody, školka, cyklostezka, 
hotel nebo nábřeží a mola 

upravená pro pořádání kultur-
ních a společenských akcí.

Akviziční cenu pozemku 
ani celkovou investici do pro-
jektu Skanska nekomentova-
la. Projekt bude mít v sedmi 
věžích celkem 48 tisíc metrů 
čtverečních. Vybudování po-
dobně velkých staveb obvykle 
stojí jednotky miliard korun. 
Developer nyní připravuje 
podklady pro žádost o územ-
ní rozhodnutí. První kopnutí 
do země plánuje na rok 2019.

Podle realitních profesio-
nálů má výstavba v této části 
města smysl. „Holešovice se 
stanou v následujících letech 
stejně atraktivní lokalitou, 
jako je Karlín, která bude 

přitahovat zejména firmy 
z oblasti IT, marketingu 
a dalších kreativních oborů,“ 
říká Josef Krautman z týmu 
pronájmu kanceláří v pora-
denské společnosti Cushman 
& Wakefield. V Holešovicích 
se hlavně díky velkému rozvo-
jovému území Bubny očekává 
výstavba dalších zhruba půl 
milionu metrů čtverečních 
komerčních ploch.

Skanska zastaví 
holešovické nábřeží

270592/34 inzerce

n Firmám se daří 
a pronajímají si stále 
více moderních kan-
celáří. Neobsazenost 
tedy klesá a majitelé 
už nejsou ve vleku 
nájemců, říká Marie 
Passburgová, ředitelka 
české části developer-
ské společnosti Skan-
ska Property.

 V Holešovicích budete 
stavět hned u Vltavy. Nebo-
jíte se záplav?
Celý projekt je vyvýšen 
o jedno patro díky kaskádo-
vité parkové úpravě, takže 
první nadzemní podlaží bude  
nad hladinou vody v případě 
povodní. Jsme nad hladinou 
vody při povodních v roce 
2002 s dostatečnou rezervou, 
takže přízemí je 7,5 metru 
nad normální hladinou 
Vltavy.

 
 Jak dlouho jste jednali 

o této poslední akvizici?
Všeobecně je v Praze ob-
rovská poptávka po nových 
pozemcích a uskuteční se jen 
málo transakcí, ale vyjedná-
vání nejsou o nic delší než 
kdekoli jinde.

 Skanska Property po do-
končení stavby projekt 
většinou prodá investorům. 
Bude to platit i pro Port7?
Náš obchodní model je 
založen na prodeji investo-
rovi. Ve chvíli, kdy je budova 
pronajatá, prodáváme ji.

 
 Často slyšíme stesky nad 

tím, že Praze chybí zajíma-
vá architektura. Bude Port7 
něčím výjimečný?
Architektonický návrh Port7 
pochází od velmi známého 
studia DAM. Koncept celého 
kampusu obsahuje sedm 
věží orientovaných tak, aby 
se maximalizoval výhled 
na řeku. Parková úprava 
a přízemí poskytují unikátní 
prostředí s přírodními prvky, 
jako jsou stromy a vodní 
prvky. Na střechách budou 
terasy a zóny pro relaxaci. 
Fasáda je momentálně v pro-
cesu návrhu.

 
 Jak je aktuální poptávka 

po kancelářích? 
V současnosti je trh ve velmi 
dobré kondici a míra neobsa-
zenosti klesá. Predikována je 
nejnižší úroveň neobazenosti 
vůbec a my vnímáme, že 
firmy rostou. Nyní je také trh 
vyvážen mezi majiteli/deve-
lopery a nájemci. /dnv/

O pozemky je stále 
obrovský zájem

NOVÉ HOLEŠOVICE. Zhruba v místech, kde chce Skanska 
stavět, stála původní holešovická osada. 
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Více o tématu se dočtete 
v novém magazínu E15 Premium.
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n Půlmiliardovou 
zakázku v Pardubic-
kém kraji napadla 
společnost Eurovia. 
Silničáři proto nemo-
hou uzavřít smlouvu 
s vítězem.

Jan Šindelář

Ředitelství silnic a dálnic se 
ocitlo v nejistotě, pokud jde 
o budoucnost údržby komu-
nikací v Pardubickém kraji. 
Zadrhlo se tam jinak vesměs 
hladké rozdělování stamili-
onových smluv na údržbu ve  
čtrnácti oblastech na příštích 
osm let. 

Společnosti Eurovia 
a Sovis, které v pardubickém 
tendru neuspěly, se obráti-
ly se stížností na Úřad pro 
ochranu hospodářské soutě-
že. Deníku E15 to potvrdily 
všechny tři zúčastněné stra-
ny. „Dokud antimonopolní 

úřad nerozhodne, nebudeme 
sdělovat detaily,“ uvedla 
mluvčí Eurovie Iveta Štočko-
vá. Podrobnosti nesdělila ani 
Milena Marešová z tiskového 
oddělení antimonopolního 
úřadu, doplnila nicméně, 
že úřad už zahájil ve věci 
správní řízení. 

Ředitelství 
silnic a dálnic 
zatím vyčkává 
a budouc-
nost údržby 
v Pardubic-
kém kraji 
nekomentuje. 
„Nemá smysl 
předjímat roz-
hodnutí ÚOHS,“ 
sdělil mluvčí Jan 
Studecký. Osmiletá zakázka 
měla při vypisování odhado-
vanou hodnotu 573 milionů. 
Podle informací deníku E15 
pak s nejnižší cenou přispě-
chalo sdružení firem Eltodo 
a Prostor. Nabídlo 518 mi- 
lionů. Je to jediný kraj, kde 

tyto firmy zvítězily. Eurovia 
s partnery už má v kapse 
smlouvy z pěti krajů. V part-
nerství se Sovisem zvítězila 
v sousedním Královéhradec-
kém kraji. 

Stát vypsal čtrnáct tendrů 
na údržbu silnic první třídy 

a dálnic loni. Oblasti 
kopírují jednotli-

vé kraje, pouze 
střední Čechy 
jsou rozděleny 
na dvě části. 
Předpokláda-
ná hodnota 
zakázek byla 

na začátku  
7,64 miliardy, 

vítězné nabídky či-
nily v součtu 6,83 mi- 

liardy, což představuje 
desetiprocentní úsporu. 
V tak velkém rozsahu přitom 
ŘSD nikdy předtím zakázky 
nerozdávalo prostřednictvím 
soutěží. Vesměs je zadávalo 
přímo krajským údržbář-
ským organizacím. Oproti 

Údržba silnic na Pardubicku se zadrhla

Osmiletá  
zakázka měla  
při vypisování  

odhadovanou hodnotu

573
milionů korun.

269769/25 inzerce

Rozdělení údržby silnic I. třídy a dálnic  
na příštích osm let (v milionech korun)

*neoficiální údaj, vychází z informací deníku E15 Pramen Věstník veřejných zakázek

kraj společnost
vítězná 

cena 
předpoklá-
daná cena 

Moravskoslezský Eurovia, Ave, SOUS 940 959

Olomoucký Eurovia, Ave, SOUS 482 509

Vysočina krajská SÚS Vysočiny 377 525

Zlínský
Ave, SÚS Kroměřížska, 
Zlínska, Valašska, Slovácka 456 468

Královéhradecký
SÚS Královéhradeckého 
kraje, Eurovia, Sovis 474 483

Karlovarský Ave, Eurovia 353 377

Jihočeský SÚS Jihočeského kraje 614 741

Ústecký SÚS Ústeckého kraje 600 666

Jihomoravský SÚS Jihomoravského kraje 347 430

Liberecký Eurovia, Silnice LK, Ave 467 474

Plzeňský SÚS Plzeňského kraje 367 456

Středočeský I*
Ave, ČNES, BES, Silnice TS, 
Údržba silnic 451 514

Středočeský II* ČNES, Ave, KDS, ZKP, USK 391 460

minulému období tak stát 
ušetří, ačkoli částku nelze 
kvůli rozdílným zimám přes-
ně vyčíslit. Nové smlouvy 

jsou navíc založeny na trochu 
jiných principech, kombinaci 
paušálu a výkonu s nižšími 
cenami za výkon.  



n Na dodávky hoto-
vých dveří do airbu-
sů připadá takřka 
polovina z téměř 
třímiliardových tržeb 
pražského závodu 
francouzské skupiny 
Latecoere. Podíl Air-
busu na obratu bude 
dál růst.

Jan Stuchlík

Český závod francouzské 
skupiny Latecoere se stal 
dodavatelem hotových 
dveří pro obří letoun Airbus 
A380 a nejprodávanější 
model Airbusu A320. Plnou 
montáž dveří pro A380 
mateřská firma přesunula 
do pražského závodu loni. 
Letos se v Praze rozběhla 
také nová linka na výrobu 

dveří pro model A320 Neo. 
Na rozdíl od staré linky teď 
většinu ze zhruba 1700 nýtů 
potahů dveří upevňují místo 
lidí roboti.

„Nová linka nám umožní 
zefektivnit výrobu. 
Chtěli jsme také 
omezit hlučné 
procesy. 
Dalším cílem 
bylo snížení 
výrobních 
nákladů,“ 
vysvětluje 
Ivan Hrbáč, 
jednatel Late-
coere CR. Firma 
má s Airbusem 
dlouhodobé smlouvy na 
dodávky dveří, podle nichž 
musí průběžně snižovat 
cenu. Instalace nové linky 
je jednou z možností, jak  
požadavky leteckého výrob-
ce splnit. Měsíčně budou 
po plném náběhu nové linky 

v Praze vyrábět dveře pro 
32 letadel A320. Airbus má 
nyní objednávky na více než 
třináct tisíc letounů z ro-
diny A320. Svou kapacitu 
vyprodal na osm let do-

předu. Práci má díky 
tomu jistou také 

český Latecoere. 
V jiném závodě 
skupiny se 
dveře nemon-
tují. Naopak 
poptávka 
po obřích 

letadlech A380 
klesá. V Praze, 

kde se kompletují 
pasažérské dveře pro 

horní palubu, se vyrobí 
dveře pro jedno letadlo 
za měsíc. 

Loni český podnik 
vykázal tržby 2,9 miliardy 
korun. Kvůli investicím, 
které se v posledních dvou 
letech vždy přehouply přes 

osmdesát milionů korun, 
se loni dostal podle výroční 
zprávy mateřské společnos-
ti do desetimilionové ztráty. 
„Nyní se dodávky Airbusu 
na tržbách podílejí z pade-
sáti procent. Tento podíl 
ale bude v příštích letech 
růst,“ dodává Hrbáč. Druhá 
polovina tržeb pochází 
z výroby kompozitních dílů 
pro Boeing 787 a dveří pro 
brazilský Embraer.

Skupina Latecoere loni 
zvedla obrat na 655 mi- 
lionů eur. Zisk se vyšplhal 
na 30,2 milionu eur. Pro 
letošek očekává dočasný 
pokles tržeb o šest procent. 
Podle Hrbáče se to však čes-
kého závodu díky přesunu 
plné výroby dveří pro dva 
modely Airbusu netýká. 
Navíc uvolněná kapacita 
hal po staré lince pro dveře 
A320 umožní firmě další 
růst.

 Co pro vás do budouc-
na znamená rozhodnutí 
mateřské firmy o přesunu 
montáže do Prahy?
Pokud získáme zakázku 
od  Airbusu na  další dveře,  
budeme je montovat v Pra-
ze. Výsledkem této strategie 
je také spuštění nové linky 
pro montáž dveří do letounu 
A320 Neo.

 Odrazí se ve vašem 
hospodaření, že jste se stali 
jediným dodavatelem pro 
Airbus v rámci skupiny?

U nás se to už projevilo růs-
tem obratu. Tržby rostou kaž- 
dý rok a porostou i nadále. 
Letos se budeme pohybovat 
na úrovni tří miliard korun. 
Nejdůležitější dopad je ale 
v tom, že roste význam naše-
ho závodu v rámci celé skupi-
ny Latecoere. 

 Můžete díky tomu 
získat další zakázky pro 
Boeing nebo Embraer, pro 
které už vyrábíte?
Pro Boeing vyrábíme kom-
pozitní díly na  model 787. 

Strategie celé skupiny počítá 
s tím, že dveře  pro Boeing se 
budou montovat na americ-
kém kontinentu. My expor-
tujeme komponenty do ses-
terské firmy v Mexiku, kde se 
provádí finální montáž dveří.  
Je pravděpodobné, že pokud 
skupina získá nové projekty 
pro Boeing, tak se v  Praze 
montovat nebudou. Naopak 
případné nové zakázky pro 
Airbus budou montovány zde. 

 Jaké další možnosti 
u Airbusu jsou?

Model A320 má nejen před-
ní a zadní pasažérské dveře, 
které vyrábíme. V závislosti 
na provedení potřebuje i jiné. 

 Můžete se dostat k výro-
bě i pro jiné modely, třeba 
A350?
Naším strategickým záměrem 
bylo dostat se na trh kompo-
zitních letounů, což je v pří-
padě Airbusu právě A350. 
Na tento letoun  už jsme začali 
dodávat kompozitní kompo-
nenty konstrukce. Nejsou to 
ale součásti dveří. /stu/
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Noví roboti v Praze  
nýtují dveře do airbusů

Nové linky  
po plném náběhu  

budou v Praze měsíčně 
vyrábět dveře pro

32
letadel A320.

Vyděračský software 
ohrožuje mobily
Objem softwaru napada-
jícího mobilní telefony 
a žádajícího výkupné se 
v prvním čtvrtletí proti 
závěru loňského roku více 
než ztrojnásobil. Množství 
detekovaného mobilního 
ransomwaru přesáhlo 
218 tisíc. V posledním 
loňském čtvrtletí to podle 
firmy Kaspersky Lab bylo 
téměř 62 tisíc případů.

Třeboňské lázně léčí 
následky práce s myší 
V Třeboni začala lázeňská 
sezona, u Lázní Aurora 
žehnal před tisícovkou lidí 
českobudějovický biskup 
Vlastimil Kročil. Jednou 
z novinek lázní, kam loni 
přijelo téměř 32 tisíc 
klientů, je terapie, která 
léčí syndrom počítačové 
myši, zánětu obdobnému 
tenisovému lokti. 

Vyhledávače usnadňují 
rezervace v pohostinství
Koupě domácího či zahra-
ničního pobytu či rezerva-
ce místa v restauraci přes 
slevové servery se výrazně 
zjednoduší. Vyhledávač 
slev Skrz.cz i největší 
slevový server Slevomat.
cz spouštějí vlastní rezer-
vační systémy. Klienti si 
tak rovnou budou moci 
zamluvit konkrétní ter-
mín bez další komunikace 
například s recepcí hotelu.

S.r.o. s kmenovými listy 
podnikatelům vyhovují
Byznysmeni hojně využí-
vají institut společnosti 
s ručením omezeným 
s kmenovými listy. Doká-
žou tak udržet skutečného 
vlastníka v anonymitě. 
V Česku je 3099 společnos-
tí s ručením omezeným, 
které vydaly kmenové 
listy, uvedla společnost 
Bisnode.

P-D Refractories chystá 
drobnější investice
Šamotka P-D Refractories 
z Velkých Opatovic bude 
letos  investovat 25 milio-
nů korun, výrazně méně 
než v minulých letech. 
Rok 2015 se 140 miliony 
byl nadstandardní. /čtk/

Krátce

Hrbáč: Zakázky půjdou do Česka
n Francouzská skupina Latecoere přesu-
nula do Česka montáž dveří letadel Airbus. 
Pro závod v Praze to byla velká změna, stal 
se přímým partnerem evropského výrobce 
letadel. „Vychází to ze strategie mateřské 
firmy, která rozhodla, že pražský závod se 
stane v rámci Latecoere jediným dodavate-
lem dveří pro Airbus. Teď se to týká modelů 
A380 a A320,“ uvedl jednatel českého závodu 
Ivan Hrbáč.
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n Vznikne nová spo-
lečnost Arriva City 
pro městskou dopra-
vu. Zaniknou firmy 
Probo Bus a Osnado.

Jan Šindelář

Jedna z největších doprav-
ních skupin Arriva Transport 
Česká republika od 1. června 
výrazně změní svou struktu-
ru. Hlavní novinkou je slou-
čení některých 
provozních 
společností, 
což se týká 
především 
Čech. Skupi-
na spojí pod 
jednu střechu 
firmy Arriva 
Praha a Arriva 
Teplice, které 
se zaměřují 
na městskou 
a příměstskou 
dopravu. Nově tak vznikne 
společnost Arriva City. 

Změny povedou i k záni-
ku dvou značek. Probo Bus 
z Králova Dvora se sloučí 
s firmou Arriva střední Čechy, 
jež navíc převezme od zani-
kající Arrivy Praha provozov-
ny v Příbrami, Sedlčanech 
a pražských Stodůlkách. 
Sídlem společnosti Arriva 

střední Čechy bude nově Krá-
lův Dvůr. Podobný proces se 
uskuteční i na východě Čech, 
kde tamní Arriva východní 
Čechy převezme provozovny 
společnosti Osnado. Její znač-
ka zanikne. Arriva Services 
nově převezme kompletní 
provoz technického zázemí 
všech provozoven včetně 
skladů náhradních dílů, čer-
pacích stanic a myček. 

Restrukturalizace se tak 
nedotkne jen dvou firem 

ve skupině: 
Arrivy Morava 
a ČSAD MHD 
Kladno. „Změ-
nou struktury 
ušetříme 
především 
režijní náklady, 
zjednodušíme 
procesy uvnitř 
firmy a logicky 
seskupíme 
činnosti, které 
spolu souvisejí. 

Je to nezbytný krok k tomu, 
abychom fungovali efektiv-
něji,“ řekl generální ředitel 
Arrivy Daniel Adamka. 
Arriva v tuzemsku provozuje 
2150 autobusů, 35 trolejbusů, 
pět osobních vlaků, zaměst-
nává téměř 3500 lidí. Obrat 
převyšuje 4,5 miliardy korun. 
Skupina ročně přepraví více 
než 130 milionů cestujících.

Česká Arriva 
změní podobu 

SPECIÁLNÍ PŘÍLOHA
SVĚTA MOTORŮ

AUTEM  
DO CHORVATSKA

Kolik  
zaplatíte? Jakou trasou jet?

Mýtné

Zácpy na hranicích

Dopravní předpisy

PRÁVĚ  

V PRODEJI
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Skupina spojí 
firmy Arriva Praha 
a Arriva Teplice, 
jež se zaměřují 
na městskou 
a příměstskou 
dopravu. 

Brněnská designérská a vý-
vojová společnost Zetor En-
gineering na veletrhu IDET 
v Brně ukáže první model 
pásového vojenského vozidla 
s názvem Wolfdog. 

Firma chystá také vysoce 
mobilní kolové vozidlo s po-
honem 8x8 určené rovněž 
jako platforma pro různé 
druhy speciálních nadstaveb. 
Vystaví také bojové vozidlo 
na čtyřech kolech. 

Společnost Zetor Enginee-
ring vznikla v roce 2014 jako 
dceřiná firma brněnského 
výrobce zemědělské techniky 
Zetor Tractors. V Brně Zetor 

poprvé veřejnosti představí 
výsledky své práce v oblasti 
vojenské techniky.

Designéři ze Zetor Engi-
neering se zaměřují na vývoj 
bojových vozidel, mobilních 
základen a nosičů nadstaveb 
podle konkrétního vojenské-
ho nasazení. „Předpokladem 
pro dosažení úspěchu jsou 
dlouholeté zkušenosti v seg-
mentu těžké off-road techni-
ky,“ uvedla jednatelka Zetor 
Engineering Isabela Vršková. 
Firemní vývoj vychází z ana-
lýz nasazení vozidel v bo-
jových operacích i prognóz 
budoucích konfliktů. /čtk/

Nejen traktory. Zetor 
zkouší bojová vozidla
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n Americký prezident 
na summitu překvapil 
a takřka popřel své 
dosavadní reformní 
plány. 

Státy sedmi nejvyspělejších 
ekonomik světa (G7) se 
na summitu v Itálii po horké 
diskuzi shodly na nutnosti 
boje proti protekcionismu 
ve světovém obchodu. Potvr-
dila to německá kancléřka 
Angela Merkelová. 
Prezident USA Donald 
Trump se přitom dřívě 
opakovaně zastával ochra-
nářských opatření. Názor 
nicméně nezměnil ve věci 
klimatické dohody. Od svých 
protějšků tak dostal čas na 
rozmyšlenou.

Merkelová uvedla, že dis-
kuse byl „velmi tvrdá“, a vy-
jádřila spokojení, že Truma 
přesvědčili alespoň v jedné 
věci. Do závěrečné deklarace 
tak byl zakotven závazek 
skupiny, že bude bojovat 
proti protekcionismu a že 

bude dodržovat nastavená 
pravidla světového obchodu. 
Obavy panovaly zejména 
z toho, jak se k celé věci 
postaví prezident Trump. 
Ten se v minulosti několikrát 
vyslovil pro ochranářská 
opatření na americkém trhu, 
který podle něj trpí v glo-
bálním obchodě nespraved-
livým přístupem ze strany 
mnoha zemí včetně někte-

rých rozvojových, ale i ze 
strany Německa a Číny.  

Také předchozí summit 
skupiny G7, který se konal 
přesně před rokem v ja-
ponské Ise-Šimě, odsoudil 
všechny formy protekcio- 
nismu ve světovém obchodě. 
Těmi jsou například dovozní 
cla, která mají za cíl ochránit 
domácí výrobce před levněj-
šími dovozy. /čtk/ Více E15.cz

Trump se připojil 
k boji proti 
protekcionismu

Brazílie přišla o výhled

Mezinárodní ratingová agentura Moody’s snížila v sobotu 
rating Brazílie ze stabilního na negativní. Zdůvodnila to 
současnou politickou krizí, která podle ní ovlivní příjímá-
ní reforem, jež vláda naplánovala k oživení skomírající 
ekonomiky. Největší latinskoamerickou zemí zmítají už 
přes týden protesty za odstoupení prezidenta viněného 
z korupce.  

Nový ruský dopravní letoun má za sebou první let

Nový ruský dopravní letoun pro krátké a střední tratě 
MS-21, se kterým ruský letecký průmysl spojuje své naděje 
na návrat na světový trh, uskutečnil svůj první zkušební 
let z letiště výrobního závodu Irkut. Tvrdí to ruská média 
s odvoláním na množství očitých svědectví. Podnik se 
zatím zdržel vyjádření. Více E15.cz

British Airways měly potíže s letovými systémy

Aerolinky British Airways, které v sobotu postihl výpadek 
počítačových systémů, zrušily i v neděli několik letů z lon-
dýnských mezinárodních letišť Heathrow a Gatwick. Po-
dle BBC byla v ranních hodinách zrušena zhruba třetina 
plánovaných letů, což se dotklo i linek do Prahy. Společ-
nost prý nemá důkazy o tom, že by výpadek byl zaviněn 
kybernetickým útokem. Problém se podle šéfa společnosti 
Alexe Cruze týkal energetického zdroje. /čtk/

Krátce

Země Množství Kurz

Austrálie 1 17,575

Čína 1 3,444

Dánsko 1 3,552

EMU 1 26,435

Chorvatsko 1 3,561

Japonsko 100 21,251

Kanada 1 17,529

Maďarsko 100 8,600

Norsko 1 2,812

Polsko 1 6,319

Rusko 100 41,434

Švédsko 1 2,717

Švýcarsko 1 24,277

Turecko 1 6,614

USA 1 23,606

Velká Británie 1 30,316

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 26. 5. 2017 

Název Kurz [Kč] Změna  

CETV 93,00   -0,91 % 

ČEZ 448,10   -0,42 % 

Erste Bank 900,20   1,91 % 

Fortuna 108,90   0,00 % 

Kofola 402,00   0,98 % 

KB 950,00   1,20 % 

Moneta 79,90   -0,12 % 

O2 CR 276,70   0,11 % 

Pegas 959,90   3,21 % 

Philip Mor. ČR 14 000,00   0,47 % 

TMR 660,00 -2,94 %

Unipetrol 274,00   -0,33 % 

VIG 653,10   -0,90 % 

Celkový objem (v tisících korun) 315 740

Akcie na pražské burze 26. 5. 2017 

Potěšení 
pro pacienty 
i investory
Téměř o čtyřicet procent si 
během několika obchodních 
hodin na burze přilep-
šili akcionáři americké 
farmaceutické firmy Aerie 
Pharmaceuticals poté, co 
její výzkumníci oznámili 
příznivé výsledky pokročilé 
fáze testů přípravku pro 
léčbu zeleného zákalu. Oční 
kapky Roclatan s úspěchem 
prošly třetí fází klinických 
zkoušek, na trhu by se lék 

mohl v ideálním případě 
objevit už za necelý rok.

Aerie už nyní dodává 
pro léčbu stejné nemoci 
na trh lék Rhopressa, kapky 
Roclatan ovšem v klinických 
testech dosáhly podstatně 
vyšší účinnosti. Příštím 
milníkem může být pro 
akcii letošní třetí kvartál, 
kdy Aerie oznámí výsledky 
ročního bezpečnostního 
testu vyvíjených kapek. Vý-
sledek poslouží jako jeden 
z podkladů pro rozhodnutí 
regulátora FDA, zda lék 
pustí na trh. 

Jen ve Spojených stá-
tech se odhaduje počet lidí 
stižených zeleným zákalem 
na tři miliony. Kdo z inves-
torů vsadil na akcie Aerie 
právě před rokem, inkaso-
val by dnes při prodeji více 
než trojnásobek nákupní 
ceny.

Akcie, měny & názory

Jaroslav Bukovský

.
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Vývoj akcií Aerie Pharmaceuticals za poslední rok 
(cena za jednu akcii v amerických dolarech)

55,913,44

Pramen Thomson Reuters

NAKONEC SOUHLASIL. Propagátor ochranářských opatření 
v diskusi se svými protějšky ustoupil od svého dosavadního kurzu.
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http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/nove-ruske-dopravni-letadlo-uspesne-absolvovalo-prvni-let-ma-prorazit-na-svetovem-trhu-1332981


n Zatím se nepotvrdil 
předpoklad, že útok 
v Manchesteru upevní 
vedení konzervativců.

Karolína Flaszová

Atentát v Manchesteru 
ovlivnil kampaň před blíží-
cími se britskými volbami. 
Téma brexitu v obnovené 
agitaci stran dle předpokla-
du ustoupilo hrozbě terori-
smu. Vládní konzervativci 
a opoziční labouristé se vzá-
jemně obviňují z neschop-
nosti zajistit obyvatelům 
království bezpečí. Strana 
nezávislosti Spojeného 
království (UKIP) dokonce 
tvrdí, že premiérka Theresa 
Mayová nese na útoku díl 
viny.

„Čeho je moc, toho je pří-
liš. Musíme být vůči těmto li-
dem silnější a rozhodnější,“ 
řekla premiérka na adresu 
islámským extremistů, kteří 
podle ní podrývají britské 
hodnoty a chtějí na zbytek 
společnosti aplikovat svou 
zvrácenou víru. Toryové 
plánují vytvořit komisi pro 
potírání terorismu, která by 
případy extremismu vyhle-

dávala. Měla by také za úkol 
zajistit dodržování ženských 
práv a skoncovat s „nepřija-
telnými kulturními norma-
mi“, jako je ženská obřízka. 
Mayová rovněž uvedla, že 
strana zvažuje zavedení 
nových trestných činů.

Úhlavní rival Mayové, lídr 
labouristů Jeremy Corbyn, 
spojil domácí teroris-
mus s britským angažmá 
ve válkách v cizích zemích. 
Podle něj je třeba provádět 
takovou zahraniční politiku, 
která bude ohrožení králov-
ství snižovat, místo aby ho 
zvyšovala. „Zvrátíme škrty 
v policii a záchranných slož-
kách,“ slíbil také společně 
s navýšením zdrojů tajných 
služeb. „Pouze labouristé 
berou zajištění financování 
bezpečnostních služeb váž-
ně,“ podotkl.

Konzervativce Corbyno-
vy výroky popudily, podle 
nich v podstatě omlouvají 
teroristické činy. „Rozhod-
nutí, před které budou lidé 
u voleb postaveni, se stalo 
neúprosným. Je to volba 
mezi mnou, neustále pracu-
jící na ochraně národních 
zájmů a naší bezpečnosti, 
a Corbynem, který na tu prá-

ci upřímně řečeno nestačí,“ 
prohlásila Mayová.

Ostrými výroky se před 
hlasováním snaží nahnat 
body také UKIP. Mayovou 
kritizovala za to, že dži-
hádistům neznemožnila 
návrat z bojů po boku Is-
lámského státu (IS). Strana 
proto slibuje odebírání pasů 
všem, kdo se rozhodnou 
za IS válčit.

Podle komentátorů 
události v Manchesteru 
teoreticky nahrávají spíše 
Mayové, která má jakožto 
bývalá ministryně vnitra 
na tomto poli zkušenosti. 
Konzervativci se Corbyna 
před útokem snažili vykres-
lovat jako sympatizanta 
IRA, což by mu mohlo nyní 
v očích voličů ještě více 
uškodit.

Jenže průzkumy před 
kláním, které se uskuteč-
ní 8. června, mluví jinak. 
Labouristé v nich snižují 
náskok vládní strany. V ak-
tuálním šetření, které je pro 
ně nejpříznivější, je dělí pět 
procentních bodů, v dalších 
je ale rozdíl větší. UKIP tvr-
dá rétorika zatím nepomoh-
la, pohybuje se kolem čtyř 
až pěti procent.

Britské strany 
slibují bezpečí

Komerční areál - Horní Slavkov, okr. Sokolov
Dobrovolná dražba                             Termín konání: 14. 6. 2017

Areál porcelánky Haas & Czjzek s nejdelší tradicí v českých zemích. 
K 1.1.2017 ukončena výroba, stálá údržba, dobrý stavebně technický 
stav. Pozemky více než 3 ha, 20 hlavních budov. 

        Ing. Petr Vácha, 777 707 307, 257 314 251
       petrvacha@naxos.cz        www.naxos.cz

 Nejnižší podání:
 8.770.000,- Kč

i

•	celková podlahová plocha: 11.800 m2

•	výrobní prostory:                   9.600 m2

•	administrativní prostory:        1.000 m2

•	skladovací prostory v areálu: 1.200 m2

Vlastní trafostanice, přípojka plynu (cen-
trální kotelna), veřejný i vlastní vodovod, 
ČOV. Podle ÚP území určeno pro prů-
mysl. výrobu, sklady, velkoplošný prodej.

272244/12 inzerce

KAMPAŇ Z AUTOBUSU. Jeremy Corbyn zdraví dav příznivců.
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Michal Tomeš

Tesla, Uber či Twitter. Stále 
více populárních firem, 
které plní přední stránky 
byznysových médií, trápí 
stejný problém – ačkoliv 
se jejich hodnota pohybuje 
v miliardách dolarů, dlou-
hodobě se topí ve ztrátě.

Napřílad Tesla miliardáře 
Elona Muska v průběhu 
dubna způsobila malý po-
prask: svou tržní hodnotou 
překonala takové americké 
giganty, jako jsou General 
Motors nebo Ford. A to 
i přesto, že za celý loňský 
rok firma vyrobila pouze 
76 tisíc vozidel. Pravidelně 
také končí své hospodaření 
v červených číslech. 

Dalším typickým 
představitelem generace 
nevýdělečných společností 

je sociální síť Twitter. Ta 
zažila částečný comeback 
v loňském roce, kdy se 
stala kolbištěm kandidátů 
na post amerického prezi-
denta. Twitteru dokonce 
rostl počet uživatelů, nyní 
už je však situace zpět 
ve starých kolejích. 

Mnoho technologických 
společností totiž v součas-
nosti funguje na modelu 
„nejdříve růst, poté výdě-
lek“. Typickým představi-
telem tohoto byznysového 
modelu může být napří-
klad internetový obchod 
Amazon, který funguje déle 
než dvě dekády. I přesto 
však společnost dlouho-
době končila ve ztrátě, až 
v posledních dvou letech je 
firma nepřetržitě v zisku. 
 NÁZORY str. 10
 Více E15.cz

Prodělky gigantů 
investory netrápí

Irácká armáda zahájila 
operaci, jejímž cílem je 
dobýt poslední část Mosulu, 
kterou má pod kontrolou 
radikální organizace Islám-
ský stát. 

Islamisté v tomto dru-
hém největším iráckém 
městě jsou podle expertů 
na pokraji porážky, zatím se 
irácké armádě spolu s me-
zinárodní koalicí podařilo 
dobýt zpět na 90 procent 
města. Irácké letectvo 

v pátek do části Mosulu 
ovládané Islámským státem 
shazovalo letáky, které 
vyzývaly místní obyvatele, 
aby oblast z bezpečnostních 
důvodů neprodleně opustili 
s tím, že vláda zajistí jejich 
přepravu do bezpečí. 

Zda se podaří zajistit bez-
pečnost pro civilisty, však 
podle AP není jasné, jelikož 
příslušníci IS v minulosti už 
na prchající civilisty útočili. 
 Více E15.cz

Iráčané útočí 
na poslední baštu IS

www.E15.cz | 9 |

http://zpravy.e15.cz/byznys/podniky-a-trhy/velke-technologicke-firmy-prodelavaji-investory-to-vsak-prilis-netrapi-1332885


Vábení  
zlínského 
kouzelníka
Zlínsko je rázovitý region. 
V mnoha ohledech, ale 
politicky zvlášť. Zejména 
když hovoříte s představiteli 
KDU-ČSL, je patrné, že jejich 
vztah k této baště lidovectví 
je silný. A v poslední době 
také rozporuplný. Zlínský 
volební kraj byl v roce 1946 
jediným, v němž nevyhráli 
volby komunisté. Vyhráli 
je lidovci. Tato historie se 
ve straně nezapomíná a zlín-
ská organizace patří dlou-
hodobě k nejpočetnějším 
a nejvlivnějším ve straně. 

V roce 2006, když členská 
základna po volbách vymet-
la z čela strany Miroslava 
Kalouska kvůli jeho úvahám 
o vládnutí s podporou ko-
munistů, lidovci na Zlínsko 
vsadili budoucnost strany. 
Zvolili si do čela vsetínské-
ho starostu Jiřího Čunka. 
Nedopadlo to slavně a v roce 
2010 se lidovci i kvůli Čunko-
vým problémům nedostali 
do sněmovny. 

V roce 2017 lidovci stejnou 
sázku rázně odmítli a dobře 
udělali. V sobotu na stranic-

kém sjezdu Čunek leckoho 
dost překvapil, když se 
na poslední chvíli přihlásil 
do boje o předsednický post. 
Přednesl dlouhý projev, 
vysloužil si 15procentní 
podporu delegátů, přede-
vším zlínských, a mnoho lidí 
naštval. 

Ve skutečnosti ale udělal 
straně službu. Hlasováním 
se celkem přesně ukázalo, 
jak na tom lidovci v tuto 
chvíli jsou. Pavel Bělobrádek 
dokázal stranu přesvědčit, že 
má smysl se vrhnout do ri-

zikové koalice se Starosty 
a pokusit se prorazit strop, 
který mají lidovci dlouho-
době kolem osmi procent 
hlasů. Hazard politickému 
lídrovi vyčítat lze, ale ambice 
by měly být žádoucí.

Jak to dopadne, samozřej-
mě nikdo neví. Nejčernějším 
scénářem je propadnutí 
devíti procent hlasů. Rů-
žovou variantu namaloval 
lidovcům vlastní průzkum 
volebního potenciálu, který 
koalici přiřkl možnost získat 

až 22 procent. Na každý pád 
Bělobrádkův a Gazdíkův 
útok na autentický politický 
střed může významně pro-
spět celé předvolební debatě, 
v níž zatím hrají první hous-
le na jedné straně Babišův 
autoritářský paternalismus 
a na druhé paternalismus 
socialistický v podání ČSSD. 
Bělobrádkův talent mísit 
konzervativní hodnoto-
vé poselství s decentním 
vystupováním oslovujícím 
i liberálnější voliče by mohl 
být celkem silnou zbraní.

Naproti tomu Jiří Čunek 
nabídl delegátům provinční 
setrvání na onom tradičním 
potenciálu osmi procent 
nejkonzervativnějších voličů 
s příměsí těch, které zrovna 
zaujme Čunkův specifický 
populismus. Ten se v jeho 
projevu ukázal několikrát, 
nejsilněji v otázce vzdělává-
ní, kterého je podle Čunka 
v Česku zbytečně moc a k po-
znání základních zákonitostí 
jej není zapotřebí. Naopak je 
zapotřebí hnát mladé muže 
na vojnu, aby se naučili 
disciplíně a manuálním 
činnostem. A tak dále. 

Když Čunek před lety 
sklízel obdiv davů za stěho-
vání vsetínských romských 
rodin do kontejnerových 
domků, řekli si lidovci, že 
zkusí uplatnit zlínské kouzlo 
na celou republiku. Nevyšlo 
to a pro stranu a její budouc-
nost je dobře, že tentokrát 
podobnému vábení suverén-
ně odolala.

Komentář

Martin Čaban

| 10 | NÁZORY A KOMENTÁŘE

Zbytečný hazard 
politickému vůdci 
určitě vyčítat 
lze. Nicméně 
ambice prorazit 
dosavadní strop jsou 
nepochybně žádoucí. 

Tvář dne 

 Jednání byla velmi obtížná, 
neřkuli dokonce velmi 
neuspokojivá,

řekla o vyjednávání  
na summitu G7 německá  
kancléřka Angela Merkelová 
str. 8
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Glosa

Start-up jménem Česko
V českých technologických firmách nenajdeme o nic méně 
talentu než ve slovutném Silicon Valley, největší slabinou 
tuzemských začínajících podniků ale bývají nepromyšlené 
obchodní plány. Tak zhodnotil na konferenci Týden inova-
cí zdejší startupovou scénu investor Jan Zadák. Rozvinul 
tak argumenty, které padly i v jeho nedávném rozhovoru 
pro tento list. 

Jsou to slova, která by mohla dodat zdejším inovátorům 
potřebné sebevědomí i pokoru. I ty nejslavnější technolo-
gické firmy současnosti jako Tesla, Uber, Twitter či Snap 
mají totiž stále co dělat, aby se vůbec dostaly do černých 
čísel. Recept na zaručený úspěch stále nenašly, což de 
facto znamená i to, že nikdo nemá nepřekonatelnou 
konkurenční výhodu. Situace v Česku je složitější v tom, 
že podstatná část domácího kapitálu odtud pravidelně 
odtéká k zahraničním matkám. Tím spíše by ale domácí 
start-upy měly chtít uspět ve světové, nikoli jen české 
konkurenci.
 Jan Vávra

Vláda to dělá pro vaše dobro. Kdyby si nevzala většinu  
vašich peněz, musel byste ve svém nabitém kalendáři  
složitě hledat nějaký čas na to, abyste je utratil sám.
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n Nejcitlivější detektor 
temné hmoty po prv-
ním měsíci chodu nic 
nenašel. Vědce ale 
nezklamal.

Italská národní laboratoř 
v Gran Sassu začala před třemi 
roky se stavbou experimentál-
ního zařízení Xenon1T, nejcitli-
vějšího detektoru temné hmo-
ty, který kdy člověk sestavil. 
Letos v březnu pak laboratoř 
oficiálně spustila ostrý provoz. 
Výzkumníci právě zveřejnili 
první analýzu naměřených dat 
z počátečního chodu detekto-
ru, který zatěžovali 34 dnů. 

Z neauditovaných výsledků 
sice vyplývá, že přístroj nic 
převratného nenaměřil, i tak 
jsou ale Italové spokojeni. 
Detektor totiž funguje bez 
zjevných poruch či nestabi-
lit. Nemohli očekávat, že by 
za první měsíc měření potvrdi-
li něco tak významného, jako 
je existence teoreticky předpo-
kládaných slabě interagujících 
hmotných částic (WIMP). Xe-
non1T by nicméně postupem 
času měl tyto částice na pozadí 
šumu vesmíru odhalit. Pokud 
tedy existují. 

Učinil by tak zásadní krok 
v hledání neviditelných  
85 procent vesmíru přezdí-

Čekání na záblesk

Xenon1T se nachází 3,6 kilometru pod zemí, aby byl odstíněn 
od přirozené radiace. Pro zvýšení citlivosti detektoru je naplněn 
dvěma tunami kapalného xenonu. Právě tento plyn by se měl podle 
předpokladů rozzářit v okamžiku, kdy zaznamená nějakou reakci 
s částicemi. Vědci doufají, že analýzou záblesků dokážou určit, který 
typ částice je vyvolal a zda to náhodou nebyla právě WIMP.

Hlubinný detektor  
číhá na předpovězené částice

Marek  
Schwarzmann

Stranu připravil

HROZNÝŠOVEC 
KUBÁNSKÝ vykazuje 
schopnost, která u hadů 
překvapuje – loví 
ve smečkách. Herpetolog 
Vladimir Dinets z University 
of Tennessee potvrdil, že 
hadi dokážou lov efektivně 
koordinovat. Žijí v jeskyních 
a specializují se na netopýry. 
Visí ze stropu a lapají 
po prolétávajících obětech. 
Když se však u jednoho 
východu sejde více hadů, 
nezačnou bojovat o místo, 
ale zkoordinují vzdálenosti 
mezi sebou, čímž vytvoří 
těžko proniknutelnou zeď. 
Skupinové lovy přitom 
končí úspěšně na rozdíl 
od víceméně marných pokusů 
hadů-sólistů, tvrdí vědec  
v časopisu Animal Behavior 
and Cognition. 

HADÍ SMEČKA
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Britští vědci přicházejí 
s alternativou nahra-
zující komplikované 
odsolování mořské vody 
chemickými nebo elek-
trolytickými metodami. 
Stačí k tomu filtr z grafe-
nu, modifikace uhlíku.

Odborníci z University 
of Manchester publiko-
vali studii, v jejímž rámci 
dokázali funkčnost filtru 
z oxidu grafenu, který 
na rozdíl od dřívějších 
metod dokáže z vody 
zachytit kromě nečistot 
i jednoduché soli. Hovoří 
o zásadním průlomu 
v hledání zdroje pitné 
vody pro miliony lidí 
v suchých oblastech nebo 
přímořských oblastech 
bez přístupu ke sladké 
vodě. 

Grafen představuje op-
timální filtrační materiál 
právě díky tomu, že s ním 
lze poměrně snadno 
manipulovat a regulo-
vat rozteče mezi vláky. 
Technici také vyřešili 
nedostatek původního 
řešení z loňského roku. To 
mohlo filtrovat jen plyny, 
protože materiál ve styku 
s vodou bobtnal. 

Vodu odsolí 
filtr z grafenu

ZÁCHYT. Molekuly soli 
na rozdíl od molekul vody 
neprojdou přesně navrženým 
grafenovým sítem.

Fo
to

 T
he

 U
ni

ve
rs

ity
 o

f M
an

ch
es

te
r

LAPAČ ČÁSTIC. Montáž detektoru temné hmoty vyžaduje laboratorní čistotu a přesnost.
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vaných temná hmota. Tu se 
zatím nepodařilo detekovat. 
Ve vesmíru ji přitom lze 
pozorovat jen nepřímo díky 
gravitačnímu vlivu na okolní 
objekty tvořené běžnou hmo-
tou, tedy planetami, hvězdami, 
mezihvězdnými mračny či ko-
metami. Na rozdíl od viditelné 
hmoty nevyzařuje elektromag-
netické záření.
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Kvůli jedenácti procentům 
by koalice neměla smysl

Martin Čaban, Pavel Otto

 Ve své zprávě delegá-
tům sjezdu jste uvedl, že 
ve vládě jste pod tlakem 
koaličních partnerů byli 
nuceni přijmout i opatření, 
která lidem ztrpčují život. 
Co jste měl konkrétně 
na mysli?

Některé věci, které se týkají 
například EET. My jsme měli 
v programu registrační po-
kladny. Dejme tomu, že EET 
je určitá varianta téhož. Nic-
méně chtěli jsme to jenom 
na vybrané sektory a tak 
jsme to i prosadili do koalič-
ní smlouvy. A pak jsme byli 
dost nevybíravě vydíráni, 

že když to nebude plošné, 
nebudou naše jiné priority. 
Bránili jsme se, marně, tím, 
co stojí v koaliční smlouvě. 
Takže když dneska o koaliční 
smlouvě mluví třeba hnutí 
ANO, musím se tomu smát. 

Mohu dokázat několi-
ka dopisy, které jsme si 
vyměňovali s ministrem 

financí a premiérem, že jsme 
bojovali. Nakonec jsme se 
dohodli na kompromisní va-
riantě, která umísťuje start 
třetí a čtvrté fáze EET až 
za volby, aby se voliči mohli 
rozhodnout, jestli chtějí 
podobný přístup i k dalším 
živnostníkům, myslím hlav-
ně řemeslníky. Navrhovali 
jsme spoustu změn už tehdy. 
Bylo nám řečeno, že žádné 
výjimky nebudou. Nakonec 
ale dochází na naše slova – 
výjimky dostávají nevidomí 
anebo lidé, kteří jednou 
za 14 dní někde ohřejí párek. 
Jsme si vědomi, že někde 
jsme ustoupili až příliš, ale 
šlo nám o věc.

 Takže v programu pro 
nadcházející volby budete 

mít zmrazení projektu EET 
v současné fázi, nebo byste 
byli ochotni rušit i to, co už 
platí?
První a druhá fáze se musejí 
nějak vyhodnotit. A také 
bych považoval za velmi 
chybné, kdybychom teď 
všechny donutili si to zavést, 
a pak to zase zrušili. 

 Díváte se podobně také 
například na protikuřácký 
zákon, který bude mít vliv 
na venkovské hospody?
Na ten zrovna ne. Tam byla 
většina našeho klubu jedno-
značně pro. Ale problém je 
třeba v tom, že jsme někdy 
až příliš ustoupili sociální 
demokracii v oblasti man-
datorních výdajů. Nadělali 
jsme si dost velké problémy 
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n Lidovci řekli na víkendovém sjezdu jednoznačné ano 
předvolební koalici se Starosty a nezávislými. A stejně silně 
podpořili svého dosavadního předsedu Pavla Bělobrádka. 
Ten chce oslovit hlavně voliče, které jejich minulá volba 
zklamala. „Chceme nabídnout sebe a slib, že jsme síla, která 
neudělá žádný náhlý kotrmelec,“ říká staronový předseda 
KDU-ČSL.

 Považuju za 
chybu, že hnutí 
ANO a ČSSD 
prosadily úplné 
zrušení poplatků 
za hospitalizaci.
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a bilance státního rozpočtu 
nebude jednoduchá. Byli 
jsme vždycky spíše opatrní, 
nicméně jsme mohli být 
ještě trošku zdrženlivější. 
Ale vždycky to je koaliční 
kompromis. A jak dnes 
s oblibou brečí pan Babiš, 
také my jsme byli hnutím 
ANO a sociálními demo-
kraty mnohokrát prostě 
přehlasováni. A to nejen 
na vládě, ale vlastně už při 
vyjednávání koalice. Třeba 
považuju za chybu, že hnutí 
ANO a ČSSD prosadily úplné 
zrušení poplatků za hospita-
lizaci. My jsme je chtěli jen 
omezit na určitou dobu, aby 
byly sociálně únosné. 

 Předvolební koalici 
se starosty sjezd jasnou 
většinou schválil. Nebylo 
by přece jen méně riskantní 
zvolit cestu zařazení staros-
tů na kandidátky KDU-ČSL? 
Nestrašilo by vás těch deset 
procent.
Bylo by to jistější. Ale deset 
procent vůbec neřešíme. 
Nemá cenu dělat koalici 
kvůli tomu, abychom měli 
11 procent. To nedává smysl. 
My bychom samostatně 
podle posledních průzkumů 
dostali zřejmě kolem osmi 
devíti procent. Ale tady 
jde o jiný princip. Tady jde 
o d’Hondtovu metodu (sys-
tém přepočtu hlasů na man-
dáty používaný i v Česku, 
prospívá spíše větším 
stranám – pozn. aut.). A také 
o to, že jsou tady statisíce 
lidí, kteří nemají koho volit 
a současně mají nějakou ba-
riéru, kvůli níž nechtějí volit 
lidovce. Ty bariéry jsou často 
spíše stereotypní a jsem pře-
svědčen, že spojení se STAN 
nám dá novou dynamiku. 
A dá i těm váhajícím lidem 
signál, že to fakt myslíme 
vážně a že máme odvahu.

 Naznačil jste, že nechce-
te jít do vyostřené debaty 
„Babiš–Antibabiš“, protože 
fanoušci Andreje Babiše vás 
volit nebudou a jeho zavilí 
odpůrci vám neodpustí, že 
jste s ním byl ve vládě. Co 
s tím?
Řekl bych, že jsou statisíce 
lidí, kteří volili Babiše jako 
poslední naději – a zklamali 
se v něm. Vůbec si nemyslím, 
že ti lidé jsou hloupí. Část 
voličů si prostě myslela, že 
už je potřeba změnit systém. 
A teď vidí, že Babiš byl pev-
nou součástí tohoto systé-
mu, byl součástí matrixu, 
sám ho budoval. Vždyť se 
na to podívejte – to je skoro 

legrační, když ho lidé volí, 
protože je proti Kalouskovi. 
Vždyť oni si s Kalouskem 
tykají. On si tyká s Langerem 
i s Rittigem. 

Na druhé straně tomu 
rozumím. O panu Babišovi 
jsem také moc nevěděl, když 
jsme šli do koalice. Nevěděl 
jsem, že existuje nějaké Čapí 
hnízdo nebo že jsou koru-
nové dluhopisy. Nesledoval 
jsem nějaké jeho kauzy 
s Unipetrolem. K tomu se 
přiznám, i když jsem v poli-
tice působil, byť na neparla-
mentní úrovni. 

A běžný občan to může 
sledovat jen velmi obtížně. 
Spousta lidí pana Babiše 
opravdu volila v dobré víře 
ve změnu. Teď jsou zklama-
ní. A my jim chceme nabíd-
nout sebe a slib, že jsme síla, 
která neudělá žádný náhlý 
kotrmelec. Že je nezklame-
me, i když děláme chyby 

a nejsme dokonalí. Také je tu 
otázka nové generace. Těžko 
nám může někdo vyčítat, že 
jsme jako náměstci na minis-
terstvu nebo jako podnikate-
lé nebo jako ministři financí 
někde něco ukradli nebo 
prošustrovali. To je velká 
výhoda.

 Miroslav Kalousek vy-
stoupil na sjezdu jako host 
a pronesl zajímavý projev. 
Mimo jiné ocenil flexibilitu 
KDU-ČSL a vyjádřil naději, 
že šrouby, které jste pomá-
hali v této vládě utahovat, 
v příští možná pomůžete 
povolovat. Jak se vám to 
poslouchalo?
On sem přijel kvůli tomu.

 On sem přijel kvůli 
tomu, že jste ho pozvali.
To ano, ale my jsme ho 
zvali už minule a to nepřijel. 
Miroslav Kalousek je člověk, 
který odešel z KDU-ČSL 
a se senátorem za Stranu 
zelených a za spolupráce lidí 
z ODS založil novou stranu, 
která se tvářila jako tradiční. 
Tomu já říkám superflexibi-
lita. Myslím, že je to od něho 
typické pokrytectví. Taky si 
myslím, že byl trochu rozru-
šený. Kritizoval nás za po-
moc při prolomení domovní 

svobody, tím asi myslel zá-
kon, který umožnil kontrolu 
kotlů v domácnostech. Ale to 
se mu moc nepovedlo, pro-
tože my jsme pro to na vládě 
nehlasovali a myslím, že ani 
drtivá většina našeho klubu 
pro to nehlasovala (pro ko-
nečnou verzi novely zákona 
o ochraně ovzduší hlasoval 
loni v září z klubu KDU-ČSL 
jen Daniel Herman – pozn. 
aut.). Takže tak jako v mnoha 
jiných případech se Miroslav 
Kalousek docela mýlí.

 Ve volbě předsedy vás 
nakonec vyzval Jiří Čunek. 
Neuspěl, ale pronesl dlouhý 
projev. Zaznělo v něm něco, 
s čím byste souhlasil?
Například je jistě pravda, 
že velkým národohospo-
dářským i společenským 
problémem je stárnutí, de-
mografická křivka. To je věc, 
kterou řeší celá Evropa. My 
se s kolegy Jurečkou, Gazdí-
kem a Rakušanem docela 
snažíme, dohromady máme 
13 dětí a čtrnácté je na cestě. 
Ale sami to nezvládneme. 
Samozřejmě že prorodinná 
politika může pomoci, ale 
nemůže to úplně vyřešit. Ne-
můžeme nutit lidi, aby měli 
děti, a už vůbec nechceme, 
aby se z dětí stala živnost.

 Často kladete důraz 
na vzdělávání, Jiří Čunek 
přišel s překvapivým kon-
ceptem řekněme „převzdě-
lané“ společnosti, v níž 
chybějí vyučení řemeslníci. 
Je potřeba se zeptat pana 
Čunka, která z jeho čtyř 
dcer je vyučená. Budou nám 
chybět řemeslníci. To je evi-
dentní a chybějí všude ve vy-
spělých zemích. A spoustu 
profesí prostě musejí dělat 
přistěhovalci, protože místní 
je nedělají. Průmysl 4.0 i dal-
ší světové trendy ukazují, že 
se nedá nic dělat, ale že dneš-
ní přístup ke vzdělání musí 
být jiný. Ani na učilištích už 
není ten stroj úplně stejný 
jako ve fabrice, protože tech-
nologie jdou dopředu. Takže 
lidi musejí být flexibilní, aby 
uměli reagovat.

Ale je pravda, že je spousta 
lidí, kteří studují nějaké 
školy, i když vědí, že nakonec 
skončí zcela mimo obor. Je 
to závažná debata, která se 
vede. Zavírat školy nemá 
smysl. Nedávno jsem českým 
exportérům říkal, že zavřít 
půlku gymnázií nezname-
ná, že dostaneme více učňů 
do učilišť. Ale je také pravda, 
že v běžné populaci by 
na víceletá gymnázia mělo 
chodit zhruba osm procent 

dětí. Tak to je třeba na Vyso-
čině nebo v jiných regionech. 
V Praze je to 30 procent.

Debata o tom není nikdy 
jednoduchá, je v ní hodně 
emocí, ale určité racionální 
rozhodnutí musí být. Co je 
evidentní – všechno začíná 
na základní škole. Bez 
kvalitních základních škol 
nemůže být ani střední, ani 
vysoké školství kvalitní. A to 
se odvíjí i od toho, jak moti-
vujeme lidi, kteří učí, mohli 
by učit nebo by chtěli. 

 
 Když se ještě vrátím 

k projevu Jiřího Čunka...
Nemáte jiné téma?

 Mám. Ale chci vědět, 
jestli jeho projev, kandida-
turu a zisk 15 procent hlasů 
skutečně vnímáte jenom 
jako folklor, nebo jestli je 
to pro vás nějaká zpráva 
o straně.
Myslím, že to je zpráva o Ji-
řím Čunkovi.

 Přispěje jednoznačný 
průběh sjezdu k tomu, že 
zaujmete méně vyčkávací 
stanovisko k prezidentské 
volbě? 
Naše stanovisko je pořád 
stejné a nemyslím si, že by 
se změnilo.

 Přemlouváte Petra Pi-
tharta, aby do volby šel?
Jsem přesvědčen, že v životě 
platí „chceš, tak pojď“. Buď 
chcete, máte motivaci a udě-
láte to, anebo nechcete. 

 Tipnete si volební 
výsledek koalice lidovců 
a starostů? 
Já netipuju. V každém přípa-
dě potenciál je velký. A jak 
jsem řekl už v jiném rozho-
voru, budu spokojen, když 
budeme mít 111 procent.

Rodák 
z Náchoda, 
profesí 
veterinář. 
Do čela KDU-
ČSL byl poprvé 
zvolen v roce 2010, od té 
doby svůj mandát třikrát 
obhájil. V roce 2013 přivedl 
lidovce zpět do sněmovny, 
z níž vypadli po volbách v roce 
2010, a také do vlády, v níž se 
stal vicepremiérem pro vědu 
a výzkum. Do strany vstoupil 
v roce 2004. Je ženatý, má 
jednoho syna a dvě dcery. 

Pavel  
Bělobrádek (40)

 Na Vysočině  
i jinde chodí na 
víceletá gymnázia 
osm procent dětí. 
V Praze třicet. 
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n Předpovědi, že MFF 
v Cannes se postupně 
více zpolitizuje, se 
nevyplnily. Výroční 
70. ročník festivalu 
ukázal, že nechce 
dělat ústupky poli-
tice, a dal přednost 
umělecky náročnému 
filmu.

Radovan Holub

Mezinárodní soutěž filmové-
ho festivalu v Cannes uvedla 
celou řadu snímků od reno-
movaných režisérů, takže le-
tošní rok nenabídl ani jedno 
debutové jméno. Mnohé fil-

my ale neměly úroveň jejich 
předchozích děl. Dominova-
ly velké umělecké alegorie 
jako například Neláska 
ruského režiséra Andreje 
Zvjaginceva nebo ukrajinská 
koprodukce Sergeje Loznicy 
Něžná s představou Ruska 

jako vězení, v němž vládne 
mafie.

Tématem celé řady filmů 
bylo umění, jako by se 
festival snažil vytvořit ba-
riéru mezi nebezpečným 
vnějším světem a autor-
ským filmem chápaným 

V Cannes zvítězilo 
umění nad politikou

Hlavní cenu v sekci Určitý pohled získal v Cannes snímek íránského 
režiséra Mohammada Rasoulofa s názvem A Man of Integrity 
(uváděným také pod názvem Lerd). Na snímku popisujícím boj 
obyčejných farmářů s politickou a ekonomickou mafií v odlehlé části 
Íránu se jako koproducenti podíleli i lidé z Česka − Kaveh Farnam 
z pražské společnosti MediaNest a Michal Křeček z trikového 
a postprodukčního studia Magiclab. Výsledky hlavní soutěže vyhlásili 
pořadatelé v neděli večer po uzávěrce listu.

Festival ocenil  
film s českou účastí

270875/47 inzerce

jako výspa nadčasového 
umění.

V závěrečném francouz-
sko-polském filmu festivalu 
uvedeném mimo soutěž 
Podle skutečného příběhu, 
v němž Roman Polanski 
vychází ze stejnojmenného 
románu francouzské autor-
ky Delphine de Viganové, je 
tak hlavním tématem psaní 
beletrie. Známá spisovatel-
ka Delphine Dayrieux je tu 
konfrontována s tajuplnou 
ženou Elle, která postupně 
proniká do jejího života 
a zmocňuje se jejího dušev-
ního vlastnictví.

Působivý erotický thriller 
Dvojitý milenec Françoise 
Ozona podle psychologické 
mysterie americké spisova-
telky Joyce Carol Oatesové 
Lives of the Twins z roku 
1997 zase vypráví o opuště-
né nymfomance (v podání 
Marine Vacthové), která má 
poměr s takzvanými para-
zitickými dvojčaty Paulem 
a Louisem. Všechny posta-
vy filmu tu jsou zrcadlové 
zrovna tak jako představa 
a realita a film.

Korejský film Den poté 
v režii Hong Sang-sooa se 
pro změnu týká nakladate-
le knih, který diskutuje se 
svými dvěma milenkami. 
Filmová esej o umění a moci 
Náměstí od švédského 
režiséra Rubena Östlunda 
se odehrává především mezi 
uměleckými artefakty.

Doillonův Rodin pak 
vychází z jedné etapy života 
slavného francouzského ma-
líře. A vše završuje umělecky 
vycizelovaný film Záře japon-
ské režisérky Naomi Kawase-
ové, v jehož centru stojí dvě 
postavy milující film.

Jen tři soutěžní snímky 
tak měly aktuální politický 
rozměr a razanci: Z ničeho 
v režii Fatiha Akina a s Dia-
nou Krugerovou v roli ženy 
bojující proti německým 
neonacistům, maďarský 
Jupiterův měsíc s tématem 
uprchlictví a francouzský 
film 120 úderů za minutu 
líčící boj nemocných AIDS 
proti francouzskému esta-
blishmentu osmdesátých let. 

Autor je spolupracovníkem redakce



n Zaplatíte. Hospod-
ský vám dá na stůl 
předúčet a poté vás 
sleduje. Pokud si ho 
prohlížíte, tak vám 
přinese skutečný 
zaevidovaný účet. 
I těmito fintami se 
restaurace vyhýbají 
EET.

Aleš Pospíšil

Povinnost zasílat údaje 
o tržbách mají od loňského 
prosince provozovatelé 
stravovacích a ubytovacích 
služeb, od března letošního 
roku se připojili obchodníci. 
Někde účtenku dostanete 

vždy, někde vám ji jednou 
dají, podruhé nikoli, jinde se 
třeba zeptají, zda ji chcete. 

Začněme tam, kde jsme 
účet nedostali buď 
vůbec, nebo bez 
náležitostí. Re-
staurace Fiesta 
v Prostějově, 
nedělní odpo-
ledne, žádný 
účet, přestože 
na předběž-
ném účtu 
se nachází upo-
zornění „neplať-
te“ s vykřičníkem. 
Vrchní se ale chová, 
jako by vše bylo v nejlepším 
pořádku, inkasuje tržbu 
a přeje hezký den. S elek-
tronickou evidencí tržeb si 
hlavu nelámou ani v brněn-

ské Pivnici u čápa –  alespoň 
v březnu to tak ještě bylo. 
Tam jsme účtenku sice do-
stali, ale bez náležitostí.

Jedním z triků, jak 
teoreticky elektro-

nickou evidenci 
tržeb obejít, 

je vydávání 
takzvaných 
předúčtů. 
Chcete platit, 
číšník přijde 

s předúčtem, 
vy zaplatí-

te a on si pro 
konečný účet jen 

zaběhne k pokladně. 
Pokud se vzdálíte, nemusí 
tržbu zaevidovat. Pokud 
si počkáte, účet se všemi 
zákonnými náležitostmi 
přinese. Přihodilo se to 

v centru Prahy, kde jsme 
zašli do pivovaru U tří růží. 
Obsluha se s námi rozloučila 
s předúčtem. Až po čase, 
když jsme si ho začali 
prohlížet, dorazila na stůl 
účtenka s náležitostmi dle 
zákona o evidenci tržeb.

Stejná praxe donedávna 
fungovala na pražské Pan-
kráci v restauraci Potrefená 
husa. Kontroloři tam už ale 
nejspíš byli, obsluha nově 
přináší konečné účtenky 
s FIK – kódem k elektronické 
evidenci tržeb –  a dalšími 
údaji ihned. 

Pokud dostanete hlad 
na nádraží v Olomouci, 
můžete si koupit bagetu 
v prodejně Relay. Účtenku 
ale možná nedostanete auto-
maticky tak, jak vyžaduje 

Podnik není  
plátcem DPH.  

Človek znalý poměrů  
by si ale myslel, že musí  

mít obrat kolem 

milionu
korun  

měsíčně.

Příspěvky na stravování ve formě 
stravenek od zaměstnavatelů dostává 
celkem 1,3 miliónů Čechů. Častým be-
nefitem jsou také příspěvky na sport, 
kulturu, vzdělávání nebo wellness 
ve formě poukázek. A podobně jako 
bankovky v českých peněženkách 
postupně nahrazuje platební kar-
ta, i papírové stravenky nahrazuje 
elektronická stravenka. Stejně jsou 
na tom také poukázky na volnočasové 
aktivity. 

Společnost Sodexo Benefity jde 
ještě dál. Nedávno na trh uvedla kar-
tu Multi Pass CARD, která propojuje 

elektronické stravenky a karty na vol-
nočasové benefity.

Zaměstnanci tak mohou čerpat 
příspěvky na stravování i na volný čas 
stejným způsobem, jako když platí 
kartou. „Digitalizace a zjednodušení 
jsou trendy, které na základě zpět-
né vazby od našich klientů aktivně 
prosazujeme,“ říká Štěpán Tůma, 
marketingový ředitel Sodexo Benefity, 
a dodává: „Jsme první, kdo v České 
republice s principem multifunkční 
karty s benefity přichází. Papírové 
stravenky byly, jsou a nějakou dobu 
ještě budou stálicí. Doba se však 
vyvíjí dramaticky rychle a dosavadní 
výsledky s elektronickou stravenkou 
nám ukazují, že inovace a digitalizace 
jsou cestou, kam se trh benefitů přiro-
zeně ubírá.“

Elektronizace stravenek i dalších 
poukázek přináší administrativní úlevu 

zaměstnavatelům a jednoduchost 
používání zaměstnancům. Na rozdíl 
od papírových stravenek není nutné 
složitě sčítat a dopočítávat doplatek. 
Kartou lze zaplatit vždy přesnou část-
ku. Výhodou je i online přístup k účtu. 
Na kartě Multi Pass CARD má přitom 
každý dva oddělené účty – jeden 
na stravování a druhý na volný čas. 

V případě ztráty karty pak stačí zažá-
dat o novou a o peníze zaměstnanec 
nepřijde. Digitalizaci benefitů vítají 
i provozovny, ať už restaurace, fitness 
a wellness centra nebo třeba kina. 
Ušetří totiž čas a náklady spojené 
s počítáním a odesíláním papírových 
poukázek, transakce se totiž zpraco-
vávají a proplácejí automaticky

Papírové stravenky 
a volnočasové pou-
kázky může nahradit 
jediná karta. 

Jedna karta nahradí 
poukázky  
i štosy stravenek

272234/13 inzerce

Babišova EET půl roku  
poté: stále se obchází
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zákon, nýbrž jste dotázáni, 
zda ji chcete. Nemusí to nut-
ně znamenat, že tam ne- 
evidují, ale je až na zákazní-
kovi, zda si účtenku vezme, 
či nikoli.

Pozoruhodná je situace 
v olomoucké restauraci 
U krále Ječmínka. Podle 
účtenky provozovatel není 
plátcem DPH. Člověk znalý 
poměrů by si myslel, že je-
den z nejnavštěvovanějších 
podniků v metropoli musí 
mít obrat okolo milionu 
korun měsíčně. Všechny 
povinné náležitosti účtenka 
obsahovala a jak jsme ověřili 
na daňovém portálu, tržba 
byla řádně evidována.

Tak či onak, nebýt plátcem 
daně z přidané hodnoty 
se vyplatí, potenciální daň 
z rozdílu mezi vstupy a vý-
stupy totiž zůstane v poklad-
ně podniku v plné výši. 

Na závěr by neměla chybět 
kobliha z pekárny Makovec 
zakoupená v Brně. Tam 
vše evidují v souladu se 
zákonem. Jen o kousek dál 
jsme zašli na burger do BBK 
a restaurace Padowetz. Oba 
podniky evidovaly řádně. 
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VZPOMÍNKA NA ŘÍMANY. 
Vyzkoušet si vojenský život 
římských legionářů či gladiáto-
rů mohli 27. května návštěvníci 
antického festivalu Gladius 
na návrší u Vítkova nedale-
ko Chrastavy na Liberecku. 
Nechyběla ani římská balista, 
ukázky starověkých řemesel, 
v keltské části byla například 
i dobová kovárna.


